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K
motorkám se do-
stal až po vojně,
ve svém prvním
závodě dokonce
nedosáhl cíle

a skončil poslední. Ale nevzdal
se a záhy patřil mezi nejlepší
motokrosové závodníky
v Československu.

Jakým sportům jste se věnoval,
než jste začal jezdit namotor-
kách?
Po válce jsem hodně jezdil

s tatínkem na závody do Tá-
bora, kdy jsem obdivoval mo-
tocyklové jezdce, jako byl na-
příklad Jaromír Makovička.

Hrál jsem tehdy vesnický fot-
bal, chodil jsem do Skautu
a cvičit do Sokola, účastnil
jsem se i posledního všeso-
kolského sletu v roce 1948.
Pak v roce 1948 komunisté
Sokol i Junáka zakázali. Když
jsem byl v Praze v učení, na
sportovních dnech pražské
mládeže jsem vyhrál běh na
800, 1000 a 3000metrů a tri-
umfoval ve své kategorii.

Proč jste nezůstal u atletiky?
Atletikami sice šla, do vše-

ho jsem se vrhal po hlavě, ale
nebylo to ono. Když jsem stu-
doval v Praze keramiku, šel
jsem se podívat do vinohrad-
ské sokolovny, kde trénoval

olympijský vzpěrač Václav
Pšenička. Jenže jsem neměl
postavu na vzpírání. Viděl
jsem tam ale zápasníky. Slovo
dalo slovo a začal jsem chodit
trénovat zápasnictví.

Fotbal šel stranou?
Ne. Když jsem dostudoval,

dostal jsem umístěnku do Ra-
kovníka. Stanovili, kammáme
nastoupit, pokud bych to do
tří dnů neučinil, neměl bych
nárok na potravinové lístky.
V Rakovníku jsem nastoupil
jakomistr výroby dlaždic v ša-
motce. Tehdy tam začal vzni-
kat fotbalový klub Tatran Ra-
kovník. Odehrál jsem pár zá-
pasů, dokonce jsem vstřelil

i vítěznou branku. Pak jsem
nastoupil na vojnu k proti-
tankovému dělostřelectvu.

Tamuž jste se dostal kmotor-
kám?
Kdepak. Spřátelil jsem se

s nováčky z Plzně, kteří se také
věnovali řeckořímskému zá-
pasení. Později nás převeleli
do Domažlic pod hlavičku
sportovního klubu Dukla. Po
vojně jsem se vrátil do Rakov-
níka. Fotbal užmě tolik neba-
vil. Věnoval jsem se hodně
práci a přivodil si vážné zra-
nění – zánět srdečního svalu.

Tomusela být tvrdá rána pro
vášnivého sportovce.
Byla. Když jsem si tu zprávu

pročítal, byl jsem lazar. Ne-
směl jsem vůbec nic. Kdybych
tehdy dal na lékaře, možná
bych celý život strávil v ko-
lečkovém křesle. Nechtěl jsem
se ale smířit s tím, že nebudu
moci sportovat.

Tak jste si našel cestu do ra-
kovnického autoklubu?
Seznámil jsem se tam na-

příklad s vítězem Velké ceny
Brna Josefem Vejvodou. Říkal
jsem si, je menší než já, mám
víc svalů, to bychmohl zkusit.
Neváhal jsem a pořídil si mo-
torku. Hnedmě přihlásili na
závod do Sedlčan.

Tím odstartovala vašemoto-
cyklové kariéra?
Smotorkou z výroby bez ja-

kýchkoli úprav jsem vyrazil na
závod. Skončil jsem poslední,
do cíle jsem nedojel. Ale ne-
vzdal jsem to. Z koupelny
v bytě jsem si udělal dílnu,
kam jsem nastěhoval motor-
ku. Trochu jsem si ji upravil,
jak jsem viděl u ostatních,
například jsem zvedl blatníky.

Známýmotocyklový závodník oslaví zaměsíc pětaosmdesáté
narozeniny. Samozřejmě projížďkou namotorce, nazvanou
Moje narozeninová jízda. „Je to sice neskutečné číslo, ale
pořád jen číslo, nic víc,“ říká Jaromír Tupý.
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JAROMÍR TUPÝ:
Závodil jsem s plenou kolem
krku, říkali mimanekýn

6 • Rakovnický týden


